
Wiadomości Adwokatury 28 października 2016 r.

Ruszyła strona www Krajowego Zjazdu
Adwokatury
Wystartowała strona Krajowego Zjazdu Adwokatury, która znajduje się pod
adresem www.kza2016.pl

Na witrynie adwokaci znajdą informacje organizacyjne związane ze Zjazdem oraz biogramy
delegatów. Zamieszczone są tam również materiały Zjazdowe oraz podstawowe przepisy
wewnętrzne adwokatury.

Docelowo na stornie kza2016.pl będzie można oglądać transmisję obrad Zjazdu.

Wejdź na stronę: http://www.kza2016.pl/  

Relacja z posiedzenia plenarnego NRA
Posiedzenie plenarne NRA odbyło się 22
października br. w Warszawie. NRA przyjęła
uchwałę o zaskarżeniu do Trybunału
Konstytucyjnego rozporządzenia w sprawie
stawek adwokackich, podjęto uchwałę w
sprawie wystąpienia do Krajowego Zjazdu
Adwokatury o nadanie odznaczenia „Wielka
Odznaka Adwokatura Zasłużonym”, a także
przyjęto projekt sprawozdania kadencyjnego
NRA i porządek obrad Krajowego Zjazdu
Adwokatury.

Naczelna Rada Adwokacka uczciła minutą ciszy
zmarłego Andrzeja Wajdę, który w 2006 r.
otrzymał od NRA odznakę „Adwokatura
Zasłużonym”.

Adw. Andrzej Zwara, prezes NRA, omówił prace
Prezydium NRA z ostatnich trzech miesięcy.
Przypomniał m.in., że NRA w ostatnich miesiącach
dofinansowała cenne publikacje: Wspomnienia
adwokata i pierwszego prezesa Sądu Najwyższego
- Aleksandra Mogilnickiego oraz prace Carla
Schmitta i Gustawa Radbrucha.

Adw. Maciej Łaszczuk z kolei poinformował, że
NRA dofinansowała również wydanie książki
Franza Neumanna „BEHEMOT. Narodowy
Socjalizm. Ustrój i funkcjonowanie 1933 – 1944”.
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Adw. Rafał Dębowski, sekretarz NRA,
poinformował, że 2 i 18 października br. weszły w
życie dwa rozporządzenia w sprawie opłat za
czynności adwokackie i w sprawie ponoszenia
przez Skarb Państwa kosztów pomocy z urzędu.
Zaproponował, aby NRA wystąpiła ze skargą
konstytucyjną, a następnie przedstawił projekt
uchwały w tej sprawie.

NRA podjęła uchwałę w sprawie rekomendacji
Krajowemu Zjazdowi Adwokatury
przyznania Wielkiej Odznaki Adwokatura
Zasłużonym: adw. Stanisławowi Kłysowi i adw.
Henrykowi Rossie oraz pośmiertnie: adw. Marii
Budzanowskiej, adw. dr. Zdzisławowi
Krzemińskiemu oraz adw. Romanowi Łyczywkowi.

Tego dnia Naczelna Rada Adwokacka przyjęła
sprawozdanie kadencyjne organów adwokatury
kadencji 2013-2016, a także przyjęła projekt
porządku obrad KZA.

Adw. Rafał Dębowski zwrócił uwagę, że ze
względu na zaplanowaną transmisję KZA oraz
wymogi Regulaminu Krajowego Zjazdu
Adwokatury oraz zgromadzeń izb
adwokackich należy zmienić treść uchwały
dotyczącej zwołania Zjazdu. NRA podjęła uchwałę,
w której postanowiła zmienić treść Uchwały Nr
46/2015 NRA z dnia 13 listopada 2015 roku
poprzez dodanie zdania w drugim akapicie o
treści: „Naczelna Rada Adwokacka postanawia, że
przebieg obrad XII Krajowego Zjazdu Adwokatury
będzie transmitowany za pomocą obrazu i
dźwięku za pośrednictwem ogólnodostępnej
strony internetowej”.

Następnie adw. Ewa Krasowska, rzecznik
dyscyplinarny NRA, złożyła sprawozdanie z pracy
rzecznika dyscyplinarnego, zaś adw. Jacek
Ziobrowski, prezes Wyższego Sądu
Dyscyplinarnego przedstawił sprawozdanie z
pracy WSD. 

Było to ostatnie posiedzenie plenarne NRA w tej
kadencji. Adw. Andrzej Zwara podziękował za
wspólne lata pracy. Na zakończenie członkowie
NRA wykonali pamiątkowe zdjęcie. Po posiedzeniu
adwokaci zostali zaproszenie do biura NRA na
prezentację wyremontowanego lokalu.  
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Remont sali konferencyjnej NRA im. adw. Joanny
Agackej-Indeckiej ukończony

Po posiedzeniu plenarnym Naczelnej Rady
Adwokackiej, 22 października, uczestnicy
Plenum zostali zaproszeni na prezentację
wyremontowanej sali konferencyjnej NRA
im. adw. Joanny Agackiej-Indeckiej w
siedzibie NRA. Prezentacji dokonywał adw.
Bartosz Grohman, zastępca sekretarza NRA,
który z ramienia Prezydium nadzorował
wszystkie prace.

Dotychczasowa sala konferencyjna była zbyt
mała, aby pomieścić pełen skład członków NRA –
czyli grono ok. 50 osób, w warunkach
zapewniających możliwość efektywnej pracy.
Prezydium NRA podjęło decyzję o
przeprowadzeniu kompleksowego remontu,
którego efektem jest powiększenie sali kosztem
miejsca zajmowanego do tej pory przez Muzeum
Adwokatury. Muzeum z kolei zostanie
przeniesione do nowych pomieszczeń w sąsiednim
lokalu NRA. Sala konferencyjna zyskała nie tylko
dodatkową przestrzeń, lecz została także
wyposażona w nowoczesne funkcje.

Po remoncie w sali jest 55 miejsc przy stole oraz
kilkanaście dodatkowych miejsc siedzących w
galerii pod ścianami. Poprzez zmianę ustawienia
mebli, łatwo można przekształcić salę na
audytorium dla 70 osób.

Dotychczas ze względu na zbyt małą salę
konferencyjną, posiedzenia plenarne Naczelnej
Rady Adwokackiej musiały być organizowane poza
siedzibą NRA. Dzięki remontowi, będzie można
zaoszczędzić środki przeznaczane dotychczas na
wynajmowanie pomieszczeń poza biurem.

W sali konferencyjnej zainstalowano
najnowocześniejsze wyposażenie multimedialne,
narzędzia do prezentacji, odtwarzania plików
audio i video, a także umożliwiające prowadzenie
wideokonferencji. Zainstalowano nowoczesne
systemy nagłaśniające i rejestrujące dźwięk. W
razie potrzeby, salę można podzielić na dwie
mniejsze, autonomiczne sale.

Wystrój odpowiada najnowszym trendom i
wyzwaniom funkcjonalnym. Na ścianie sali
umieszczono mosiężne logo adwokatury.
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Poczesne miejsce znalazł też portret patronki sali -
adw. Joanny Agackiej-Indeckiej.

Podczas remontu Naczelna Rada Adwokacka z
założenia wykorzystywała materiały polskich
producentów, dbając o wspieranie rodzimej
przedsiębiorczości. Meble i sprzęty zamówiono w
polskich firmach (krzesła, stoły, regały, rolety,
żaluzje, oświetlenie).

Podczas remontu odświeżono także korytarz
siedziby NRA oraz zainstalowano system
klimatyzacyjny dla całego biura.
Wygospodarowano również oddzielne miejsce na
galerię z portretami prezesów NRA.

Pomimo uciążliwości remontu, praca biura
Naczelnej Rady pozostała niezakłócona, za co
pracownikom biura NRA należą się wyrazy
uznania.

Szczególne podziękowania należą się także
Łukaszowi Tkaczowi – dyrektorowi Biura NRA za
zaangażowanie w remont i sprawną organizację
pracy Biura NRA podczas jego trwania.  
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Na posiedzenia ORA we Wrocławiu zapraszani są
aplikanci
Okręgowa Rada Adwokacka we Wrocławiu wprowadziła zasadę, że na posiedzenia ORA
zapraszani są przedstawiciele samorządu aplikantów adwokackich, którzy uczestniczą w
części dotyczącej rozpoznawania spraw aplikantów.

- Uczestnictwo przedstawiciela samorządu aplikantów adwokackich wpisze się na stałe w tradycję
posiedzeń ORA we Wrocławiu. Aplikanci adwokaccy są bowiem częścią Palestry i ich przedstawiciel
powinien uczestniczyć w obradach, aby móc następnie przekazać relację innym aplikantom
adwokackim - podkreśla adw. Andrzej Grabiński, dziekan ORA we Wrocławiu.

Na stronie Okręgowej Rady Adwokackiej we Wrocławiu zamieszczono relację apl. adw. Kamila
Majchrzaka, który wziął udział w osiedzeniu ORA 20 października br. 

- Wydaje się, że zakres i charakter działalności przedstawiciela aplikantek i aplikantów adwokackich
na posiedzeniach Okręgowej Rady Adwokackiej we Wrocławiu zostaną ustalone w porozumieniu z
Dziekanem, Kierownikiem Szkolenia oraz pozostałymi Członkami Rady w najbliższym czasie, zaś w
przyszłości mają znaczną szansę ewolucji.- napisał.

Relacja apl. adw. Majchrzaka znajduje się pod linkiem (zobacz stronę ORA we Wrocławiu)

Litewska Rada Adwokacka deklaruje chęć
współpracy z polską Adwokaturą
Deklarację dalszej współpracy z polską Adwokaturą w sferze obrony praw człowieka
zawarła w swoim liście do prezesa NRA Litewska Rada Adwokacka. 

W piśmie do adw. Andrzeja Zwary, prezesa Naczelnej Rady Adwokackiej, Litewska Rada Adwokacka
wspomina nadzwyczajny Kongres Sędziów Polskich, który odbył się 3 września br. w Warszawie.
Przekazuje poparcie dla polskich adwokatów i sędziów, którzy bronią przestrzegania zasad
demokratycznego państwa prawa.

Litewska Rada Adwokacka wyraża też chęć dalszej współpracy w obronie praw człowieka oraz
wymiany dobrych praktyk na rzecz bezpieczeństwa oraz pokoju międzynarodowego.

(czytaj list)
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Konferencja w ORA w Warszawie nt.
reprywatyzacji 3 listopada
"Reprywatyzacja. Rzeczywistość - mity - przyszłość" to tytuł konferencji, która odbędzie
się 3 listopada w siedzibie Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie.  

Na konferencję zapraszają: adw. Katarzyna Gajowniczek - Pruszyńska, p.o. dziekana ORA w
Warszawie wraz z Okręgową Radą Adwokacką w Warszawie, Sekcją Prawa Nieruchomości oraz
Komisją Wizerunku i Komunikacji przy ORA w Warszawie.

Rozpocznie się ona 3 listopada o godz. 11:00 w siedzibie Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie
(al. Ujazdowskie 49, I piętro sala konferencyjna im. adw. H. Krajewskiego).

Program konferencji:
11.00 – otwarcie konferencji

11.10 - 12.30 - Panel I - Reprywatyzacja - rys historyczny, porównanie z innymi krajami,
dotychczasowe legislacyjne próby oraz tzw. „mała ustawa reprywatyzacyjna"

Prelegenci:

1) adw. dr hab. Zbigniew Banaszczyk

2) adw. dr Rafał Sarbiński

3) prof. Robert Jastrzębski - UW

4) dr Ryszard Pessel - w latach 1997-2000 Dyrektor Departamentu Reprywatyzacji i Rekompensat w
MSP

5) adw. Ziemowit Bagłajewski

12.30 - przerwa kawowa

13.00 - 14.30 - Panel II - Fakty i mity reprywatyzacji

Prelegenci:

1) dr Tomasz Luterek

2) Jan Śpiewak - Miasto Jest Nasze

3) adw. Maciej Górski

4) adw. Marta Bazarnik

5) Ryszard Grzesiuła - wiceprezes Stowarzyszenia "Dekretowiec"

14.30 - Przerwa lunchowa

15.00 - 16.30 - Panel III - Ustawa reprywatyzacyjna. Uzasadnienie dla uchwalenia i pożądany kształt

Prelegenci:
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1) sędzia Mirosław Gdesz - WSA w Warszawie (delegowany do NSA)

2) adw. Mark A. Meyer (USA, prezentacja video)

3) Przedstawiciel m. st. Warszawy

4) Piotr Ciszewski - prezes Warszawskiego Stowarzyszenia Lokatorów

Moderatorem wszystkich trzech paneli będzie adw. Marek Markiewicz

Osoby zainteresowane udziałem w konferencji proszone są o potwierdzenie udziału do dnia 2
listopada 2016 r. na adres mailowy konferencja@ora-warszawa.com.pl. Ilość miejsc ograniczona.
Decyduje kolejność zgłoszeń.

Wydarzenie na Facebooku: (zobacz stronę)

Izba bydgoska odsłoni tablicę upamiętniającą adw.
dr. B. Potockiego 

Bydgoska Izba Adwokacka
uroczyście odsłoni tablicę upamiętniającą
adwokata i notariusza
dr. Bronisława Potockiego (1868-1926) 4
listopada. 

Był on założycielem Cywilnej Szkoły Mechaników
Lotniczych z Internatem, prezesem Miejskiego
Oddzialu Ligi Obrony Powietrznej Państwa,
członkiem Zarządu Towarzystwa Miłośników
Miasta Bydgoszczy, współpracownikiem
"Dziennika Bydgoskiego", opiekunem Internatu
Kresowego i Sekretarza Komitetu Obywatelskiego
dla Bezrobotnych.

Odsłonięcie tablicy nastąpi o godz. 17.00 przy ul.
Dworcowej 5, gdzie mieściły się kancelarie tej
niezwykle zasłużonej dla Bydgoszczy postaci.
Tablicę ufundowała Bydgoska Izba Adwokacka. 

Tego samego dnia o godz. 18 w Klubie Adwokata
(ul. Nowy Rynek 5) rozpoczną się Zaduszki
Jazzowe. Bydgoskie Zaduszki to wydarzenie
mające ponad 10-letnią tradycję. Każdego roku
adwokaci, aplikanci oraz przyjaciele izby spotykają
się by wspólnie wspominać zmarłych kolegów.
Tradycyjnie wieczór zaduszkowy uświetni koncert
zespołu pod kierownictwem adw. Witolda Burkera.

Jak co roku w okolicach Dnia Wszystkich Świętych
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i Dnia Zadusznego członkowie izby odwiedzą
groby zmarłych adwokatów spoczywających na
bydgoskich cmentarzach. Adwokaci i aplikanci
adwokaccy oddadzą cześć zmarłym kolegom
poprzez złożenie na nagrobkach zniczy
opatrzonych szarfą adwokatury. W minionym roku
udało się w ten sposób upamiętnić ponad 100
osób.

W najbliższych dniach przedstawiciele bydgoskiej
palestry wezmą także udział w corocznej kweście
organizowanej przez Towarzystwo Miłośników
Miasta Bydgoszczy na rzecz ratowania
najstarszych bydgoskich nekropolii. Adwokaci i
aplikanci będą kwestować m.in. na Cmentarzu
Starofarnym i Nowofarnym. 
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Konferencja w biurze RPO z okazji 25-lecia
członkostwa Polski w Radzie Europy
W listopadzie przypada 25. rocznica przystąpienia Polski do Rady Europy. Z tej
okazji Rzecznik Praw Obywatelskich wspólnie z Radą Europy organizuje 8 listopada
konferencję pod  tytułem „Europejska Karta Społeczna: wyzwania i szanse”.

Podczas konferencji przedyskutowane zostaną perspektywy rozwoju praw społecznych, a w
szczególności możliwości ratyfikacji Zrewidowanej Europejskiej Karty Społecznej oraz procedury
skarg zbiorowych.

Wystąpienia otwierające konferencję wygłoszą: dr Adam Bodnar, Rzecznik Praw Obywatelskich, prof.
dr hab. Małgorzata Gersdorf, Pierwszy Prezes Sądu Najwyższego, Elżbieta Rafalska, minister rodziny,
pracy i polityki społecznej i Piotr Duda, przewodniczący Rady Dialogu Społecznego. 

Konferencja „Europejska Karta Społeczna: wyzwania i szanse. 25-lecie członkostwa Polski w Radzie
Europy” rozpocznie isę o godz. 10.00 w siedzibie Biura Rzecznika przy ul. Długiej 23/25 w Warszawie.
Zakończy się o godz. 16.45.

(zobacz szczegółowy program konferencji)

Potwierdzenie obecności należy przesyłać pod adres: j.rudnicka@brpo.gov.pl

Kurs certyfikacyjny dla prawników chcących
pracować w Niemczech 
Niemiecka Rada Adwokacka informuje o kursie certyfikacyjnym, przygotowującym do
egzaminu z prawa niemieckiego, dla prawników z krajów europejskich, którzy chcą
pracować w zawodzie w Niemczech. 

Pierwszy taki kurs odbył się w 1992 roku, najbliższy rozpocznie się 8 kwietnia we Frankfurcie. 

Szczegółowe informacje znajdują się na stronie internetowej (zobacz stronę)

(zobacz zaproszenie na kurs)

ORA w Białymstoku: akcja pomocy prawnej
przedsiębiorcom
Okręgowa Rada Adwokacka w Białymstoku serdecznie zaprasza przedsiębiorców na I
edycję akcji "Adwokat - przedsiębiorca pomaga przedsiębiorcy".  

                            10 / 18

http://www.adwokatura.pl/admin/wgrane_pliki/file-25latuerpo-17140.pdf
mailto:j.rudnicka@brpo.gov.pl
https://www.drgrannemann.de/
http://www.adwokatura.pl/admin/wgrane_pliki/file-szkolenieniemcy-17131.pdf


W ramach tej akcji adwokaci będą udzielać wszystkim przedsiębiorcom bezpłatnych porad prawnych.
Porady będą udzielane również osobom, które zamierzają rozpocząć prowadzenie działalności
gospodarczej. Spotkania adwokatów z przedsiębiorcami będą się odbywały w dniach 5, 19 i 26
listopada 2016 r. (soboty) od godziny 10:00 do godziny 14:00 w biurze Okręgowej Rady Adwokackiej
w Białymstoku przy ulicy Przejazd 2A ( III piętro).

Adwokaci będą też udzielać porad w swoich kancelariach w Białymstoku oraz na terenie
województwa podlaskiego: w Suwałkach, Łomży, Bielsku Podlaskim, Siemiatyczach i Zambrowie
(szczegółowe informacje: zobacz stronę ORA Białystok) 

(zobacz plakat)

Dyskusja wokół "Mordowania na ekranie" adw.
Jacka Dubois

Dyskusja o filmach o tematyce prawniczej,
na kanwie książki adw. Jacka Dubois
-"Mordowanie na ekranie" odbyła się 27
października w siedzibie Okręgowej Rady
Adwokackiej w Warszawie. 

Promocja książki cieszyła się wielką
popularnością. Przybyli m.in. dr Adam Bodnar,
Rzecznik Praw Obywatelskich, poseł Małgorzata
Sekuła-Szmajdzińska, senator Aleksander Pociej,
obecny był adw. Czesław Jaworski, redaktor
naczelny Palestry, adw. Mikołaj Pietrzak,
przewodniczący Komisji Praw Człowieka przy NRA.
Spotkanie prowadził adw. Jakub Jacyna, zaś
organizatorkami były adw. Monika Rajska oraz
adw. Marta Tomkiewicz. 

Dyskusję z kolei prowadzili Tomasz Konecki -
reżyser filmów “Testosteron” i “ Leidis” oraz
Michał Komar - dziennikarz, pisarz, autor książek. 

Red. Komar powiedział, że adw. Jacek Dubois
pokazuje różnicę między polskim a amerykańskim
systemem prawnym i zastanawia się co to znaczy
"sprawiedliwe" w rozumowaniu publiczności i w
świetle prawa.

Z kolei dla Tomasza Koneckiego, reżysera, książka
adw. Dubois jest świeżym spojrzeniem na filmy -
oglądane z perspektywy prawnika. Dzięki
felietonom adw. Dubois, widać jakie błędy
popełniają scenrazyści i o ile lepsze byłyby filmy,
gdyby brano pod uwagę realia prawniczego
świata. Autor książki broni też etosu zawodu

                            11 / 18

http://www.adwokatura.bialystok.pl/Adwokat-przedsiebiorca-pomaga-przedsiebiorcy-137.html
http://www.adwokatura.pl/admin/wgrane_pliki/file-plakatadwokatprzedsiebiorca-17110.pdf


adwokata, etosu, który wyniosł z rodzinnego
domu. Przeciwstawia się stereotypowi, często
powtarzanemu w amerykańskich filmach, że
prawnik jest osobą wyrachowaną, zimną i
podstępną. Sięgając po polską historię lat 80-tych
i przykład adw. Macieja Dubois, reżyser Konecki
podkreślał, że częściej trzeba przedstawiać
adwokatów jako pozytywnych bohaterów, którymi
są w rzeczywistości. Red. Komar odnosząc się do
tych słów zaznaczył, że widzi trudność w tym, że
dobry prawnik działa zgodnie z zasadami,
ponieważ widzowie lubią postaci, które dążą do
szlachetnego celu nieco naginając reguły.

Adw. Jacek Dubois przyznał, że przy pisaniu
książki borykał się z istotnym problemem - każdy
z felietonów poświęcony jest jednemu tytułowi
filmowemu i jednemu moralnemu problemowi.
Szkopuł tkwi w tym, że prawie we wszystkich
filmach główną moralną kwestią jest odpowiedź
na dwa zasadnicze pytania: "dlaczego bronisz
zbrodniarza?" oraz "czy do prawdy można
dochodzić za wszelką cenę, czy trzeba trzymać się
zasad?"

Na pierwsze pytanie przytoczył odpowiedź
swojego ojca, adw. Macieja Dubois: "nawet katu
należy się najlepsza obrona". Drugie pytanie dla
prawników wydaje się proste - na studiach i w
czasie aplikacji uczą się, że najważniejsze są
zasady. Jednak widz oczekuje czegoś innego, widz
pragnie sprawiedliwości według swoich odczuć
czym ta sprawiedliwość powinna być. 

Mec. Dubois zwrócił uwagę, jak film czy serial
może wpłynąć na wizerunek adwokatów - także
pozytywnie. Jako przykład podał "Prawo Agaty",
gdzie główna bohaterka - adwokat - przejmuje się
losami swoich klientów.

Podczas dyskusji z salą poruszano m.in. kwestię
pisania scenariuszy filmowy, książek i wspomnień
przez adwokatów, w kontekście zachowywania
tajemnicy adwokackiej. Z jednej storny życiorysy i
praca wielu adwokatów zasługuje na opisanie, z
drugiej, może naruszyć prawa osób trzecich -
klientów. 

“Mordowanie na ekranie” to książka dla dorosłych,
w której autor, analizując najsłynniejsze filmowe
dramaty sądowe, stara się przekonać czytelników
jak ciekawe jest prawo karne.

W swoim dorobku literackim adw. Jacek Dubois
ma już dwa zbiory felietonów, a także osiem
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bestsellerowych książek dla dzieci, w tym cykl
powieści detektywistyczno-przygodowych. Pisanie
książek jest jego hobby, którym zajmuje się po
godzinach spędzonych na sali sądowej.

Książka ukazała się nakładem wydawnictwa C.H.
Beck. 

Ukazał się"Behemot" Franza Neumanna, klasyka
współczesnej politologii

Po raz pierwszy w języku polskim ukazała się
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książka Franza Neumanna pt. "BEHEMOT.
Narodowy Socjalizm. Ustrój i funkcjonowanie
1933 – 1944". Naczelna Rada Adwokacka
wsparła finansowo jej wydanie. Publikację
prezentuje adw. Maciej Łaszczuk.

 

Szanowni Państwo,

chciałbym zarekomendować Państwu wydaną w
tych dniach, po raz pierwszy w języku polskim,
pracę zatytułowaną BEHEMOT. Narodowy
Socjalizm. Ustrój i funkcjonowanie 1933 –
1944. Autor, Franz Neumann, urodził się w 1900 r.
w niezamożnej rodzinie żydowskiej w Katowicach;
w 1923 obronił doktorat z prawa i rozpoczął
praktykę adwokacką; w 1936 r. obronił doktorat z
nauk politycznych w Londynie; w latach 1943 – 45
pracował w Waszyngtonie w Biurze Służb
Strategicznych (poprzedniku CIA); jego dzieło
posłużyło do sformułowania celów politycznych
USA wobec powojennych Niemiec; odegrał
szczególną rolę w przygotowaniu procesów
norymberskich, będąc m.in. autorem aktów
oskarżenia przeciwko najważniejszym
zbrodniarzom wojennym.

Książkę wydała Fundacja Wydawnictwo Naukowe
TEXTURA we współpracy z United States
Holocaust Museum oraz dzięki wsparciu Naczelnej
Rady Adwokackiej.

Praca Neumanna powstawała w czasie, gdy działa
się opisywana przez niego rzeczywistość. Pisał ją
na emigracji, na zlecenie wywiadu brytyjskiego, w
oparciu o ogólnie dostępne źródła – doniesienia
prasy niemieckiej, akty prawne i inne oficjalne
materiały powstające w Trzeciej Rzeszy. Pierwsze
wydanie książki ukazało się w Stanach
Zjednoczonych w roku 1942.  

Behemot uznawany jest za jedno z klasycznych
dzieł współczesnej politologii. Autor pokazuje
rozległą analizę faszyzmu niemieckiego. Na tym
nie kończy się jednak wyjątkowość tej pracy.
Stanowi ona kopalnię wiedzy, nie tylko o faktach,
dla historyków. Obejmuje również analizę
dotyczącą prawa i wymiaru sprawiedliwości.

Autor pokazuje, że myśl hitlerowska była
produktem synkretycznym, sięgającym do
różnych źródeł, z marksizmem włącznie. Trzecia
Rzesza nie była wyrazem jakiejkolwiek spójnej
ideologii, nie miała też konkretnej struktury.
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Podobnie jak Behemot z mitologii żydowskiej czy
pism Thomasa Hobbesa, reżim Hitlera był
monstrum chaotycznym, bezprawnym i
amorficznym (ze Wstępu P. Hayesa). F. Neumann
stwierdza jednak: Byłoby katastrofalnym błędem
uznać tę bezkształtność za słabość. W istocie
stanowi ona silną stronę tego systemu,
uniemożliwia bowiem wszelkiej opozycji obalenie
reżimu wyłącznie przez przejęcie jednej instytucji
bądź nawet kilku. Żadna z nich nie ma odrębnej
władzy, lecz zyskuje ją, działając w synchronizacji
z wieloma pozostałymi. Pozwala to również
Fuhrerowi rozgrywać jedną grupę przeciwko innej,
nie będąc samemu zmuszonym polegać na jednej
instytucji, a nawet zmieniać konfiguracji
instytucjonalnej.

Autor ukazuje rolę partii władzy, która staje się
czymś w rodzaju zakonu. Wywyższenie wodza
objawia się jego parareligijnym kultem. Wiele
instytucji państwa ma charakter całkowicie
dekoracyjny. Z mojego punktu widzenia wątpliwe
jest, czy Niemcy można określić mianem państwa.
Jest to w znacznie większym stopniu gang, w
którym przywódcy muszą dochodzić do ugody po
wcześniejszym wyrażeniu odmiennych
stanowisk (s. 556).

Autor pokazuje dążenia reżimu do zapanowania
nad prywatnością człowieka, kontroli jego czasu
wolnego; ukazuje, jak następuje realizacja
wymiany elit, przejmowanie sfrustrowanych,
stwarzanie poczucia awansu społecznego,
budowanie jedności narodowej i likwidacja
niepokojów przez wskazywanie grup obcych i
groźnych, stanowiących siły wrogie dla narodu.
Towarzyszą temu kampanie i seanse nienawiści.

Likwidacja klasy średniej stanowiła jeden z celów
reżimu. Doprowadziło to do podziału
społeczeństwa niemieckiego na dwie grupy: (1)
nielicznej grupy potężnych monopolistów
przemysłowych, finansowych i agrarnych,
stapiającej się z grupą hierarchów partyjnych i (2)
wielkiej grupy pracowników najemnych,
pozbawionych jakiejkolwiek organizacji (s. 678 –
679).

Zniszczeniu służby cywilnej towarzyszył znaczny
wzrost liczby urzędników państwowych.

Wymiana i zwolnienia sędziów następowała
jednocześnie z restrukturyzacją sądownictwa,
tworzeniem społecznych sądów honorowych,
sądów ludowych, sądów specjalnych. W 1937
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nastąpiła ostateczna likwidacja samorządu
sędziowskiego. Sędziego zdegradowano do
poziomu urzędnika policyjnego (s. 514).

Ograniczona została możliwość korzystania z
pomocy adwokata, najpierw w sprawach z zakresu
prawa pracy, później wyłączono prawo wyboru
obrońcy przez oskarżonego.

Dla nas, adwokatów, szczególnie interesujące są
obszerne części pracy poświęcone prawu. Prawo
staje się wyłącznie środkiem technicznym do
osiągania konkretnych celów politycznych (s.
515). Definicję prawa, zgodnie akceptowaną w
piśmiennictwie niemieckim tego okresu, wyrażają
następujące słowa Hansa Franka. Cała władza
polityczna narodu niemieckiego skupiona jest w
osobie wodza, spoczywa w jego rękach. Jest on
zatem źródłem całego prawa (s. 515). 

Zachęcam Państwa do tej pasjonującej choć
niełatwej lektury.

adw. Maciej Łaszczuk

"Prawie bajki" - książeczka do edukacji prawnej
dzieci

"Prawie bajki. Nieznajomość prawa szkodzi"
to tytuł książeczki, będącej elementem
edukacji prawnej dzieci. 

"Prawie bajki" to opowieści, które wprowadzają
najmłodszych w świat prawa, uczą podstawowych
pojęć oraz pokazują, jak wygląda praca
prawnika. Książka, która bawi i uczy, jest też
doskonałym pretekstem do dyskusji z dziećmi na
temat prawa w codziennym życiu.

Tekst napisał znany autor bajek Jakub Skworz.
Kwestie prawne konsultowali prawnicy
kancelarii PragmatIQ, pomysłodawcy serii.
Książeczka jest bogato ilustrowana przez
Przemysława Liputa. 

Prawie bajki to opowieści, które wprowadzają
najmłodszych w świat prawa, uczą podstawowych

                            16 / 18



pojęć oraz pokazują, jak wygląda praca
prawnika. Książka, która bawi i uczy, jest też
doskonałym pretekstem do dyskusji z dziećmi na
temat prawa w codziennym życiu.

Warto pamiętać, że nie tylko dorośli natrafiają na
problemy prawne. Grożą one również dzieciom,
które często są na nie zupełnie nieprzygotowane.
"Prawie bajki" mają za zadanie w intrygujący
sposób tłumaczyć, jak uniknać kłopotów i co robić,
gdy się one pojawiają. Wyjaśniać najmłodszym
takie pojęcia jak mecenas, ustawa czy odsetki.
Pomagać prawnikom w opowiadaniu dzieciom o
tym, co stanowi sens ich pracy - podkreśla r.pr.
Rafał Szymkowiak.

Prawie bajki opowiadają o Oskarze i jego
rodzicach, którzy w różnych sytuacjach życiowych
zasięgają rady u mecenasa Taliona.

Książeczka jest dostępna za pośrednictwem
strony internetowej: prawiebajki.pl

Ma również profil na Facebooku (zobacz profil)

Kronika Naczelnej Rady Adwokackiej
Przedstawiamy skrót wydarzeń z udziałem Naczelnej Rady Adwokackiej.

22 października, odbyło się posiedzenie plenarne Naczelnej Rady Adwokackiej. (czytaj więcej)

22 października, adw. Andrzej Zwara, prezes NRA, adw. Jacek Trela, wiceprezes NRA oraz adw.
Stanisław Esteich, przewodniczący Komisji Integracji Środowiskowej, Kultury, Sportu i Turystyki wzięli
udział w Ogólnopolskim balu mistrzów sportu środowisk prawniczych w Łodzi.

25 października, odbyło się posiedzenie Prezydium NRA. Omówiono m.in. kwestie związane z
przygotowaniami do Krajowego Zjazdu Adwokatury. 

Prezydium omówiło również kwestie techniczne dotyczące złożenia skargi do Trybunał
Konstytucyjnego w sprawie rozporządzeń Ministra Sprawiedliwości w sprawie ponoszenia przez Skarb
Państwa kosztów nieopłaconej pomocy prawnej udzielonej przez adwokata z urzędu oraz
zmieniającego rozporządzenie w sprawie opłat za czynności adwokackie.

Ponadto Prezydium NRA podjęło uchwałę w sprawie przyznania pośmiertnie odznaki Adwokatura
Zasłużonym Sławomirowi Mrożkowi.

Adw. Rafał Dębowski, sekretarz NRA, przedstawił sprawy osobowe, które omówiło i rozstrzygnęło
Prezydium. Mecenas Bartosz Grohman, zastępca sekretarza NRA, zreferował z kolei najistotniejsze
zagadnienia wynikające z protokołów okręgowych rad adwokackich, które następnie zostały
omówione przez pozostałych członków Prezydium. Prezydium przedyskutowało też kwestie
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finansowe, które przedstawiła adw. Mirosława Pietkiewicz, skarbnik NRA.

27 października, adw. Andrzej Zwara, prezes NRA, adw. Ewa Krasowska, rzecznik dyscyplinarny
NRA oraz adw. Mirosława Pietkiewicz, skarbnik NRA, wzięli udział w VI Dniach Kulrury Adwokatury
Polskiej w Krakowie. 

Powered by TCPDF (www.tcpdf.org)

                            18 / 18

http://www.tcpdf.org

